
»هواي تهران براي گروه حس�اس، ناسالم 
است. «، »هواي كلانشهر مشهد آلوده شد« 
و »آلودگ�ي هوا در اراك اس�تمرار يافت. « 
اينها اخباري اس�ت كه طي دو روز گذشته 
در رس�انه ها منتش�ر شده اس�ت و خبر از 
آلودگي مداوم هوا مي ده�د؛ اقداماتي هم 
براي رف�ع آلودگي ه�وا انجام ش�ده، مثلًا 
جلسات مداومي گذاشته شده و مسئولان 
با همفكري يكديگر صورتجلس�اتي را در 
اين زمينه تنظيم كرده اند، اما موقع اجراي 
آنها كه رس�يده، كس�ي آنطور ك�ه بايد و 
ش�ايد به وظايف خود عمل نكرده اس�ت. 
هر چند قوانيني ب�راي رف�ع آلودگي هوا 
وضع شده اس�ت، اما بسياري از دستگاه ها 
و س�ازمان هاي مس�ئول، به ط�ور تمام و 
كم�ال، كارهايي كه به آنها س�پرده ش�ده 
را انج�ام نداده ان�د. نتيج�ه آن هم تنفس 
هواي آل�وده ش�ده و ه�ر روز دود و گرد و 
غبار وارد ريه مردم مي ش�ود. اما واقعاً چه 
كاري بايد انج�ام داد؟ مقصر ي�ا مقصران 
آلودگي هوا چه كساني هستند؟ »جوان« 
در اين رابطه با بهزاد اش�جعي، كارشناس 
آلودگ�ي ه�وا گفت وگ�و كرده اس�ت. 

هواي ش�هر آل�وده اس�ت و نفس 
كشيدن سخت ش�ده. آلودگي هوا 
در شهرهاي بزرگ به طور مستمر 
ادامه دارد، اما پرسش�ي كه اذهان 
عمومي را به خود مشغول كرده اين 
است آلودگي از كدام منابع  ايجاد 
شده و مسئول رسيدگي به آن چه 

كسي يا چه كساني هستند؟
آلودگي ه��وا مناب��ع متع��ددي دارد. از منابع 
متحرك تا منابع ثابت و همچنين عوامل طبيعي 
مانند گرد و غبار هم هستند، اما در شش ماه دوم 
بيشتر با همان عوامل انسان س��از يعني منابع 
ثابت و متحرك درگير هستيم و آلاينده معيار 
هم ذرات معلق است، اما در روزهاي گرم سال 
يعني در تابستان و اواخر بهار ما آلاينده ازن و 
قبل از آن هم آلاينده ذرات معلق طبيعي داريم 
كه ناشي از گردو غبار اس��ت با توجه به اينكه 
اينها منابع مختلفي دارند مس��ئول اقدام براي 
كاهش اين آلايندگي ه��ا هم مي تواند متفاوت 
باش��د. مثلًا در خصوص خودروها دستگاه ها و 
س��ازمان هاي مختلفي از جمله خودروسازان، 
وزارت كشور، پليس، س��ازمان محيط زيست 
و ش��هرداري ها و همچني��ن خود اش��خاص، 
يكس��ري مس��ئوليت هايي دارند. در خصوص 
منابع ثابت نيز، نيروگاه ها و پالايشگاه ها هستند 
كه هر كدام مسئولان خودش��ان را دارند؛ مثلًا 
نيروگاه ه��ا مربوط به وزارت نيرو هس��تند، اما 
سوختشان مربوط به وزارت نفت است. صنايع 
هم زيرمجموعه وزارت صنعت است. پالايشگاه 
هم براي وزارت نفت است. در كنار اينها منابع 
خانگي ايستگاه هاي جايگاه سوخت كه هركدام 
درگير هستند. در سطح كلان هم بحث تأمين 
بودجه مطرح است و نظارت هم برعهده سازمان 
محيط زيست است. از آنجايي كه رفع آلودگي 
هوا، بازيگران زيادي دارد بايد همه آنها به نقش 

خود عمل كنند. 
قانون ملي هواي پ�اك، تصويب و 
وظايف دس�تگاه هاي مسئول نيز 
مشخص شده. مشكل از چيست ؟ 

آيا قانون اشكال دارد؟ يا نظارتي بر 
اجراي آن نيست؟  اصلًا چند درصد 
از تكالي�ف قانون�ي دس�تگاه هاي 

مسئول اجرا شده است؟ 
بل��ه، همانط��ور كه گفتي��د از تصوي��ب قانون 
هواي پاك شش سال گذش��ته كه در 34 ماده 
براي بيش از 20 دس��تگاه اجرايي تكليف مقرر 
شده اس��ت و چن��د آيين نام��ه اجراي��ي دارد، 
همچنين تكاليفي ب��راي زيرمجموعه آنها نيز 
مطرح شده است. در مجموع بيش از 100 حكم 
تعيين ش��ده كه مربوط به بيش از 20 دستگاه 
نظارتي و اجرايي اس��ت، اما همانطور كه همه 
مي دانند درصد عمده اي از اي��ن قانون در اين 
شش سال اجرا نشده است كه عوامل مختلفي 
دارد. ش��ايد مهم ترين عامل، ع��دم تخصيص 
منابع مالي باش��د؛ اينكه بودجه اي براي اجراي 
قانون و احكام آن تعيين نشده اس��ت. در كنار 
مسائل مالي، يكسري احكام بدون منابع مالي كه 
مي توانستند اجرايي شوند هم مغفول ماند، بنا 
به دلايلي مثل عدم هماهنگي بين دستگاه هاي 
اجرايي و اينكه نظارت بر آنها مشكلاتي داشت. 
به عقيده من، نبود يكپارچگ��ي و وحدت رويه 
باعث ش��ده كه قانون هواي پاك اجرا نش��ود. 
گزارشات مختلفي هم وجود دارد كه درصدهاي 
مختلفي از روند اج��راي قانون ه��واي پاك را 
مطرح مي كند، اما همگي اذعان دارند كه درصد 
عمده اي از قانون يا اجرا نش��ده ي��ا ناقص اجرا 

شده است. 
توس�عه حم�ل و نق�ل عمومي در 
كاهش آلودگي هوا چقدر مي تواند 

مؤثر باشد؟
توس��عه ناوگان حم��ل و نقل عموم��ي يكي از 
مهم تري��ن راه هاي كاهش آلودگي هوا اس��ت، 
اما ب��راي توس��عه آن نيز بايد به ن��كات مهمي 

توجه شود. 
بر اساس آمار، درصد عمده از انتشار آلاينده ها 
به منابع متحرك برمي گردد، در ش��هر تهران 
60 درصد آلاينده براي ذرات معلق اس��ت و در 
ساير ش��هرها هم اكثراً همين مس��ئله را نشان 
مي دهد. بنابراين به صراحت مي توان گفت كه 
منابع متحرك مهم ترين عامل انتشار آلاينده ها 
هس��تند. يكي از راه هاي كاهش منابع آلاينده 
توس��عه منابع حمل و نقل عمومي است؛ يعني 
به جاي اينكه ترافيك بس��يار ش��ديد ناشي از 
وسايل شخصي داش��ته باشيم، از ناوگان حمل 
و نقل عمومي اس��تفاده كنيم، اما اين مستلزم 
اين اس��ت كه خود ناوگان حمل و نقل عمومي 
به لحاظ س��لامت و آلايندگي وض��ع مطلوبي 
داشته باش��د. الان متأس��فانه وضعيت ناوگان 
حمل و نقل عمومي اصلًا خوب نيس��ت و اكثراً 
فرسوده هس��تند، به همين دليل خود وسايل 
حمل و نقل عمومي، آلايندگ��ي بالايي دارند. 
اگر مي خواهيم ناوگان خودروهاي ش��خصي را 
حذف كنيم و م��ردم را به س��مت حمل و نقل 
عمومي بفرس��تيم بايد اين ناوگان پاك باش��د 
و در اين زمينه فكري اساس��ي انديشيده شود. 
مسئله نوسازي و بهس��ازي و توجه به سوخت 
پاك بسيار مهم است تا آلايندگي وضع بهتري 
پيدا كند. ش��اهد آن هس��تيم كه در شهرهاي 
بزرگ، ناوگان در حوزه اتوبوس، مترو و تاكسي 
به شدت كمبود دارد. به همين دليل نمي توان 
براي حذف خودروهاي تك سرنشين اقدامات 

كافي انجام دهيم. 

توج�ه ب�ه اس�تفاده از انرژي ه�اي 
تجديدپذير را چقدر مهم مي دانيد؟

به طور كلي كش��ورمان بايد به س��مت توسعه 
ان��رژي تجديدپذير حركت كن��د. جدا از بحث 
آلودگي هوا به دليل اتمام منابع فس��يلي بايد 
به انرژي تجديدپذير توجه ويژه ا ي ش��ود. آمار 
نشان مي دهد 12 درصد از انتشار ذرات معلق در 
شهر تهران ناشي از نيروگاه ها هستند. بنابراين 
اگر به سمت استفاده از منابع تجديدپذير برويم 
و از آنها اس��تفاده كنيم اين 12 درصد كاهش 
مي يابد و كاهش آلودگي هوا اتفاق مي افتد، اما 
در كنار آن، با توجه به سياس��ت هاي كشور كه 
مي خواهند به سمت برقي سازي ناوگان بروند 
و برق اين شبكه از منبعي كه سوختش فسيلي 
اس��ت تأمين ش��ود، كاهش آلودگي هوا اتفاق 
نمي افتد. بنابراين برقي س��ازي ناوگان بايد در 

كنار تأمين آن برق از منابع تجديدپذير باشد. 
پالايش�گاه ها ت�ا چ�ه مي�زان به 
اس�تاندارد ها توج�ه دارن�د؟  آي�ا 
نظارتي بر حوزه رعايت استاندارد ها 

صورت مي گيرد؟
پالايشگاه ها هم زيرمجموعه وزارت نفت هستند 
كه برخ��ي دولتي و برخي خصوصي هس��تند، 
اما نظ��ارت اصلي ب��ا وزارت نفت اس��ت و بعد 
سازمان ملي استاندارد و سازمان محيط زيست 
وظايفي دارند. پالايشگاه از دو منظر بر آلودگي 
هوا اثرگذار اس��ت؛ يكي آلايندگ��ي كه از خود 
پالايش��گاه منتشر مي ش��ود و دوم، خروجي و 
محصولات پالايشگاه اس��ت مثل بنزين و انواع 
سوخت ها كه اگر كيفيت پاييني داشته باشند 
منجر به آلودگي هوا خواهند شد. بنابراين از دو 

جهت بايد نظارت بر پالايشگاه انجام شود يكي 
ميزان انتشار آلاينده توس��ط خود پالايشگاه و 
دوم كيفيت محصولات كه در پالايشگاه توليد 

مي شوند. 
نظارت ها نشان مي دهد كه در بحث حوزه دوم، 
يعني محصولات توليدي پالايشگاه ها، آن چيزي 
كه بايد باشد، توليد نمي شود؛ مثلًا عدد اوكتان 
در بنزين پايين است؛ شايد اوكتان بنزين سوپر 
93 باش��د ام��ا در س��وخت هاي معمولي عدد 
اوكتان روي 90 اس��ت. اين در حالي است كه 
براساس استاندارد يورو 5 بايد عدد اوكتان 95 
باش��د. وقتي هم اوكتان پايين تر باشد، فرايند 
احتراق در موت��ور خودرو را با مش��كل مواجه 
خواهد كرد و ميزان آلاينده ها بيشتر مي شود. 
از طرف��ي بايد گفت كه كيفيت س��وخت ها در 
شهرهاي مختلف كش��ور يك دست نيست. در 
كلانشهرها شرايط بهتر است، اما در شهرهاي 
كوچك تر كيفيت آن كاهش مي يابد. نياز است 
ك��ه حداقل هاي اس��تاندارد س��وخت در تمام 
شهرهاي كشور رعايت شود و كمي يكدست تر 
باشد. اينطور نباشد كه جايي گازوييل با گوگرد 
چند هزار ppn توزيع كنيم و در تهران كيفيت 
20 و 30 توزيع شود. در اين زمينه بايد نظارت ها 

به صورت مداوم انجام و تشديد شود. 
قرار بود سياهه انتشار آلاينده هاي 
هوا هر شش ماه يكبار به روز رساني 
ش�ود ت�ا م�لاك ب�راي ه�ر ن�وع 
تصميم گيري باشد. كدام دستگاه ها 

نسبت به آن بي توجهي كرده اند. 
در قانون هواي پاك مسئول تدوين و به روز  رساني 
ليست آلاينده هاي هوا س��ازمان محيط زيست 
است. طبيعتاً اگر اين به روز رساني انجام نمي شود، 
مسئوليتش با سازمان محيط زيست است، اما به 
طور كلي سياهه انتشار چيزي نيست كه تغييرات 
سريع داشته باشد، چراكه خيلي از پارامتر ها تغيير 
نكرده اند و در سياست هاي كلان تأثير آنچناني 
نمي گذارد، اما نياز اس��ت كه دو، سه سال يكبار 
به روزرساني شود، انجام اين مطالعات زمانبر است 
و اينطور نيست كه بشود هر شش ماه مطالعات را 
انجام داد. در حال حاضر براي 9 كلانشهر تهران 
و شهرهاي ديگر انجام شده است. براي تهران در 
حال به روزرساني است، البته نه از جانب سازمان 
محيط زيست، براي ساير شهرها فعلًا نشنيدم كه 
در دست اقدام باشد، اما با توجه به اينكه از انجام 
مطالعات سياهه شهرهاي ديگر سه سال گذشته 
است، نياز به انجام به روزرس��اني وجود دارد. در 
شهر تهران نيز اين كار انجام مي ش��ود، اما نياز 
است كه دو، سه سال يكبار به بروزرساني برسد. 

يكي ديگر از بي تفاوتي ها نسبت به قانون هواي 
پاك، درآمد آن بود كه صرف بهتر اجرا ش��دن 

آن نشد. 
جريان درآمدهاي قانون هواي پاك و هزينه كرد 
براي داش��تن هواي پاك مانن��د جريان مرغ و 
تخم مرغ است. ما آمديم، اولاً بودجه قانون هواي 
پاك را حواله به درآمده��اي قانون هواي پاك 
داديم، حالا درآمدهاي قان��ون هواي پاك هم 
وقتي به دست مي آيد كه قانون هواي پاك اجرا 
شود؛ يعني در يك لوپي مي افتد كه اصلًا نه پولي 
خلق مي شود و نه پولي هزينه مي شود. از سوي 
ديگر هم قانون هواي پ��اك اصلًا درآمد خاصي 
ندارد كه بخواه��د احكام قان��ون در آن رعايت 
ش��ود، يكس��ري جرايم فقط تعريف شده مثل 
جرايم معاينه فني و طرح آلودگي هوا و عوارض 
صنايع  كه جمع آنها در حدي نيست كه بخواهد 
بودجه اجراي قانون هواي پاك را پوشش دهد. 
بنابراين به يك بودجه جانبي نياز دارد و منابع 

مالي ديگري بايد براي آن لحاظ شود. 
شايد سياهه انتش�ار آلودگي هوا 
از جمله راهكارهاي موقتي باش�د. 
راه�كار طولان�ي مدت ب�راي حل 
معضل آلودگي هوا را چه مي دانيد؟
قبلًا گزارشي  در مركز پژوهش هاي مجلس در 
اين رابطه نوشته ش��ده و به اين موضوع اشاره 
كرده است. اگر بخواهيم مسئله آلودگي هوا را به 
صورت ريشه اي و اصولي حل كنيم،  مدت زمان 
طولاني و بودجه خيلي زياد  نياز دارد. طبيعتاً اين 
مدت زمان و هزينه هم بايد صرف شود. به عنوان 
مثال مي شود يك برنامه پنج س��اله ارائه داد و 
بودجه مربوط به آن هم اختصاص داده شود تا 
به صورت ويژه به آن رسيدگي شود. اما از طرفي 
نمي توانيم هفت س��ال صبر كني��م و وضعيت 
آلودگي هوا همينطور بماند تا بلكه پنج س��ال 
ديگر آلودگي هوا كاهش پيدا كند. در كنار برنامه 
بلندمدت و اصلي بايد برنامه موقت و زودبازده 
نيز در نظر بگيريم تا يكس��ري راهكارهايي كه 
تأثير زياد  و ماهيت موقتي دارند، در اين برنامه 
اجرا شود؛ مثلًا دو ساله باشد، هزينه اجراي كمي 
بخواهد تا التيامي به مسئله آلودگي هوا بدهد و 

وخامت اوضاع را كاهش دهد. 

برقي سازي ناوگان حمل و نقل عمومي
آلودگي هوا را كم نمي كند

وضعيت آلودگي هوا در گفت و گوي »جوان« با كارشناس آلودگي هوا

بهزاد اشجعي: جريان درآمدهاي قانون هواي پاك و هزينه كرد براي داشتن هواي پاك مانند جريان مرغ و تخم مرغ است! 
آمديم اولا بودجه قانون هواي پاك را حواله به درآمدهاي قانون هواي پاك داديم، حالا درآمدهاي قانون هواي پاك هم وقتي به دست مي آيد 

كه قانون هواي پاك اجرا شود؛ يعني در يك لوپي مي افتد كه اصلاً نه پولي خلق مي شود و نه پولي هزينه مي شود
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مأموريت كش��اورزي دقي��ق و نقش��ه برداري و ماهواره هده��د نيز با 

مأموريت هاي مخابراتي اينترنت اشيا آماده پرتاب هستند. 
 رئيس س��ازمان نظام روانشناس��ي و مش��اوره از فعاليت 3۷ هزار 

روانشناس فاقد پروانه تخصصي در كشور خبر داد. 
 معاون حمايت و س��لامت خان��واده كميته امداد اس��تان تهران از 
پرداخت كمك هزين��ه درماني براي بيش از ۷ ه��زار مددجوي تحت 

حمايت در نيمه نخست سال جاري خبري داد. 
 متخصص طب ايراني با بيان اينكه مزاج پاييز س��رد و خشك است، 
گفت: در اين فصل بايد آب كافي نوشيد و سبزيجات بخارپز در كنار غذا 

مصرف شود؛ ضمن اينكه خوردن شيره انگور هم بسيار مفيد است. 
 رئيس مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست با 
اشاره به اينكه اتوبوس هاي وارداتي بايد حتماً استاندارد يورو 5 و كاركرد 
حداكثر پنج سال را داشته باش��ند، اظهار كرد: اين اتوبوس ها از سوي 
سازمان ملي استاندارد و سازمان حفاظت محيط زيست بازرسي فيزيكي 

مي شوند تا تجهيزات مرتبط با آلايندگي آنها حذف نشده باشد. 
 معاون اورژان��س اجتماعي مركز اورژانس اجتماعي، پيش��گيري از 
آسيب هاي اجتماعي و باز تواني اعتياد سازمان بهزيستي كشور گفت: 
13 هزار و 6۷1 نفر از كودكان كار و خيابان در مراكز نگهداري روزانه و 

شبانه، خدمات متنوع اين سازمان را دريافت مي كنند. 
 رئيس سازمان داوطلبان جمعيت هلال احمر گفت: بيش از 12 هزار 

بسته لوازم التحرير بين دانش آموزان نيازمند توزيع شد. 

خلأ تئوريك 
و شبه سياست هاي جنسي ناكارآمد

زيست جنسي جامعه ما هم در ساحت شناخت و هم در ساحت واقعيت 
مس��ئله مند اس��ت؛ يعني ما در اين عرصه از يك س��و داراي خلأ هاي 
تئوريك و نظري هستيم و از س��وي ديگر در ابعاد مختلفي از واقعيت 

زيست جنسي دچار مشكلات و مسائل متعدد هستيم. 
ما در ساحت ش��ناخت مان از مقوله زيست جنس��ي مسائلي از جنس 
معرفتي – گفتماني داريم كه ناظر به تبيين الگوهاي مطلوب زيست 
جنسي، شناخت مبتني بر واقع از سنت فرهنگي خود در مقوله زيست 
جنسي، بايسته هاي سياست گذاري در امر جنس��ي و مقولاتي از اين 
دست هستند. اساساً در س��طح نظري و معرفتي تكليف ما با مقولات 
جنسي نظير همجنس گرايي، ازدواج موقت، تعدد زوجات، وفاداري و 
خيانت جنسي هنوز روشن نيست و جمع بندي و وفاق گفتماني حول 
اين مفاهيم شكل نداده ايم، بنابراين اين خلأ هاي تئوريك و نظري ما 
منجر به اتخاذ شبه سياست هاي بس��يار ناكارآمد در مواجهه با زيست 
جنسي جامعه شده كه بالطبع چالش هاي فراواني را در سطح واقعيت 

رقم زده است. 
به عنوان مثال يكي از چالش هاي ما در عرصه ش��ناخت ماهيت غريزه 
جنسي است كه آبشخور خطاهاي سياستي و مديريتي ما در اين عرصه 
است. نگارنده اين سطور همواره اين چالش ش��ناختي را با اين گزاره 
توضيح مي دهد كه ما در ايران غريزه جنسي نداريم، بلكه غريزه ازدواج 
كردن داريم؛ يعني اساساً ما غريزه جنس��ي به معناي ذوابعاد آن را به 
يك بعد آن يعني ازدواج تقليل داده ايم. در حالي كه غريزه جنسي يكي 
از پيچيده ترين ابعاد وجودي انسان است كه براساس ادبيات علمي و 
حتي ديني ما از دوران كودكي و ماقبل بلوغ تا دوران سالمندي نيازمند 
توجه و برنامه ريزي است، اما شبه سياستي كه ما در كشور در مواجهه با 
غريزه جنسي اتخاذ كرده ايم، محدود كردن آن به دوران بلوغ و ازدواج 
است. ما صرفاً زماني به غريزه جنسي فرد توجه مي كنيم كه به سن بلوغ 
مي رسد و به تربيت جنسي او به ديد يك پروسه اي كه از كودكي آغاز 
مي ش��ود، اهميتي نمي دهيم. اين يعني همان خلأ تئوريك ما درباره 
امر جنسي كه ما حتي دانش بيولوژيك كافي نسبت به ماهيت غريزه 

جنسي نداريم. 
يكي ديگر از چالش هاي مهم ما در س��احت نظري اين عرصه، فقدان 
دانش كاربردي و تفصيلي درباره سكس��واليته در اس��لام است. غالب 
ادبيات اين حوزه را كليشه ها و تصورات مبهم و كلي تشكيل مي دهند 
كه عملًا چيز خاصي را براي سياست گذاري در اين عرصه در اختيار ما 
نمي گذارند. از سوي ديگر فهم صحيح و منطبق با واقع از سكسواليته 
در غرب نيز نزد ما داراي چنين وضعيتي اس��ت. ما ش��ناخت كامل و 
فهم درستي از تاريخ امر جنسي در غرب و سير تحولات آن و تطورات 
معرفتي پيرامون آن نداريم و بر اين اساس قادر به تعيين نسبت صحيح 
ميان خودمان و غرب به عنوان ديگري، نيستيم. ما همواره سكسواليته 
در ايران را ذيل تاريخ غرب فهم كرده و چالش ها و مس��ائل عيني اين 
عرصه در جامعه امروز ايران را محصول وارد ش��ده از فرهنگ جنسي 
غرب مدرن مي دانيم. در حالي كه واقعاً اينطور نيست و مطالعه تاريخ 
اجتماعي امر جنسي در ايران تصورات ديگري را براي ما ايجاد خواهد 

كرد. 
 با اين توضيح بايد عرض كنم كه چالش و خلأ دانشي ديگري كه ما در 
زمينه سكسواليته با آن مواجه هستيم، همين موضوع تاريخ اجتماعي 
امر جنسي در ايران است. ما متأسفانه تصور كامل و درستي هم از سنت 

فرهنگي خود در اين موضوع نداريم. 
بنابراين ما در حوزه چالش هاي تئوريك و نظري چهار مسئله مهم داريم 
كه بايد نسبت به آن توليد دانش صورت گيرد. چالش اول فهم صحيح 
از ماهيت غريزه جنسي است. دومين مسئله شناخت درست و واقعي از 
تاريخ اجتماعي امر جنسي در ايران است. سومين چالش ناظر به درك 
ما از سكسواليته در اس��لام بوده و چهارمين مسئله نيز درك واقعي و 

دقيق از سكسواليته و تاريخ اجتماعي و معرفتي آن در غرب است. 

مهسا گربندي
  گفت وگو

حسین سروقامت

نامعادله دورريز غذا، گرسنگي
 و سوء تغذيه

سالانه 35 ميليون تن ضايعات مواد غذايي داريم 
كه ارزش تقريبي آن ۱5 ميليارد دلار است

يك معادل�ه نابرابر؛  در يك س�وي اين معادله درص�د قابل توجهي از 
مردم كش�ورمان به اندازه كافي كالري درياف�ت نمي كنند. همچنان 
كه س�رانه خوراكي هاي مفيدي همچون لبنيات و پروتئين ها و حتي 
ميوه و س�بزيجات با وضعيت اقتص�ادي ارتباط معن�اداري دارد و در 
حال كاهش است. در سوي ديگر اين معادله اما سالانه 35 ميليون تن 
ضايعات مواد غذايي داريم كه ارزش تقريبي آن ۱5 ميليارد دلار است. 
بيشترين ضايعات غذا در ايران مربوط به نان، ميوه، برنج و سبزيجات 
است. البته اين نامعادله كم و بيش در همه دنيا وجود دارد، به گونه اي 
كه بنا به گزارش  سازمان ملل شمار افرادي كه از گرسنگي رنج مي برند 
نسبت به سال گذشته ۴۶ ميليون نفر افزايش يافته و به يك ميليارد 
نفر رسيده  اس�ت. آمار نزديك به ي�ك ميليارد نفري گرس�نگان در 
جهان در حالي است كه حدود 2 ميليارد نفر از مردم دنيا دچار چاقي 
و اضافه وزن هس�تند. اين ماج�را وقتي تأمل برانگيزتر مي ش�ود كه 
بدانيم بر اساس مطالعات و آمارهاي ارائه شده هر سال ۱/3 ميليارد تن 
ضايعات مواد غذايي در دنيا وجود دارد كه اين ضايعات معادل يك سوم 
كل مواد غذايي توليد ش�ده ب�راي مصرف انسان هاس�ت و مي تواند 
غذاي كافي براي 2 ميليارد نفر انسان گرس�نه را در سال فراهم كند. 

 روز 16 اكتبر مصادف با 24 مهر تحت عن��وان روز جهاني غذا نامگذاري 
شده اس��ت و بهانه اي اس��ت براي پرداختن به وضعيت توزيع غذا در دنيا، 

 كاهش دورريز آن و مبارزه با گرسنگي. 
 جمعيت يك ميلياردي گرسنگان جهان 

آنطور كه جلال الدين ميرزاي رزاز، رئيس انجم��ن تغذيه ايران مي گويد، 
براساس آخرين آمار حدود يك ميليارد انس��ان از سوء تغذيه و گرسنگي 
رنج مي برند كه از اين ميان حدود 50 درصد در آسيا و 25 درصد در آفريقا 
زندگي مي كنند. در مقابل اين گرس��نگان اما حدود 2 ميليارد نفر در دنيا 
دچار اضافه وزن و چاقي هستند. شاخه كمك غذايي سازمان ملل متحد كه 
بزرگ ترين نهاد انساني جهان در زمينه امنيت غذايي و رفع گرسنگي است، 

اعلام كرده است هنوز يك نهم جمعيت جهان غذاي كافي ندارند. 
طبق توضيحات وي بر اساس مطالعات و آمارهاي ارائه شده هر سال 1/3 
ميليارد تن ضايعات مواد غذايي در دنيا وجود دارد كه اين ضايعات معادل 
يك سوم كل مواد غذايي توليد شده براي مصرف انسان هاست و مي تواند 
غذاي كافي براي 2 ميليارد نفر انسان گرسنه را در سال فراهم كند. در كشور 
ما نيز بر اساس بررسي هاي به عمل آمده حدود 30 درصد ضايعات غذا از 

چرخه توليد تا مصرف وجود دارد. 
 ارتقاي كيفيت غذا راهكاري براي جلوگيري از دورريز

بر اساس گزارش سازمان جهاني خواربار و كشاورزي )فائو(، هر روز به  ازاي 
هر نفر 134 كيلوكالري غذا در ايران به هدر مي رود، يعني سرانه هدررفت 
روزانه غذا در ايران 134 كيلوكالري است. سهم ايران از كل غذايي كه هر 
س��ال در جهان هدر مي رود 2/۷ درصد اعلام شده است. بر همين اساس 
ضايعات موادغذايي در ايران معادل 35  ميليون تن در س��ال اس��ت، اين 
درحالي است كه در اتحاديه اروپا با 2۷ كش��ور عضو، تنها 90 ميليون تن 
موادغذايي درسال راهي زباله ها مي ش��ود.  البته هميشه هدررفت غذا به 
معناي آن نيست كه با غذاي سالم و باكيفيتي مواجه بوده ايم. گاهي اوقات 
كيفيت پايين غذا موجب مي شود تا به ضايعات تبديل   و دور ريخته شود. 
احمد اسماعيل زاده، مدير كل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت در 
اين باره با اشاره به آمار دورريز مواد غذايي  مي گويد: »در اين راستا بايد به 
سمت بهينه كردن شرايط برويم تا دور ريز به حداقل  ممكن برسد. يك بحث 
ضايعات است و يك بحث ديگر اين است كه از اين ضايعات استفاده شود و 
صنعت غذا و وزارت كشاورزي، برنامه ريزي كند تا از ضايعات به نحو بهينه 
براي خوراك دام يا ساير مصارف استفاده كند. دغدغه ما اين است كه كيفيت 

توليد مواد غذايي افزايش يابد و دور ريز كاهشي باشد.«
  ارتباط اقتصاد و تغذيه 

صرفنظر از ضايعات غذايي و آنچه  راهي س��طل هاي زباله مي شود، اما در 
كشور ما هم مانند بسياري از نقاط دنيا بخشي از جامعه هم به غذاي سالم 
و كافي دسترسي ندارند.  به طور نمونه سيدهادي موسوي نيك، مدير كل 
سابق مطالعات رفاه اجتماعي وزارت تعاون، پيش از اين گفته بود 5۷ درصد 
ايرانيان متوسط 2هزارو100 كالري در روز دريافت نمي كنند. امري كه البته 
تورم 51 درصدي مواد خوراكي در آن نقش بسزايي دارد و موجب شده تا 
اقلام پروتئيني همچون گوشت قرمز و گروه هاي غذايي ديگر مانند لبنيات و 
حتي سبزيجات در سبد غذايي اقشار متوسط و ضعيف جامعه كاهش يابد. 
احمد اسماعيل زاده، مدير كل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت هم با 
اشاره به نقش تعيين كننده »قيمت« بر دسترسي به غذا مي گويد: » موضوع 
ديگر مرتبط با امنيت غذايي اين اس��ت كه مواد غذاي��ي از نظر قيمتي به 
گونه اي باشد كه به راحتي در دسترس مردم قرار گيرد كه اين امر هم مربوط 
به وزارت صمت، سازمان حمايت از توليد كننده و مصرف كننده، وزارت رفاه 

و وزارت جهاد كشاورزي است.«
وي درباره الگوي مصرف مواد خوراكي در جامعه هم اينگونه توضيح مي دهد: 
» در مورد روغن ها هم مي دانيم ك��ه نوع چربي مصرفي در جامعه مطلوب 
نيست؛ زيرا متأسفانه مقدار زيادي اسيد چرب اشباع و اسيد چرب ترانس 
مصرف مي شود. در مورد مصرف لبنيات، ميوه و سبزيجات نيز مصرف نسبت 

به نياز كمتر است.«
 برنامه ريزي ارتقاي 25 درصدي مصرف لبنيات تا ۱۴۰5

وضعيت مصرف لبنيات هم در كش��ور اصلًا خوب نيس��ت و اين مس��ئله 
بيماري هايي نظير پوكي استخوان را افزايش داده است. 

اسماعيل زاده در اين باره مي گويد: »اگر بر اساس آمارهاي جهاني نگاه كنيد 
در كشورهاي غربي مصرف لبنيات بسيار بالا است و همين موضوع هم گاهي 
باعث دردسر شده است كه به افزايش دريافت كالري دامن مي زند، اما  مشكل 

در كشور ما اين است كه مصرف لبنيات كم است.«
وي با اشاره به اينكه نياز به لبنيات در گروه هاي سني مختلف از 2 تا 4 واحد 
متفاوت اس��ت، مي افزايد: » لبنيات منبع غني تأمين كلسيم، پروتئين و 
ويتامين B2 اس��ت كه اگر از طريق لبنيات تأمين نشود يا مجبور هستيم 
مكمل هاي غذايي دريافت كنيم يا بايد ساير مواد غذايي را در حد زيادي 

مصرف كنيم كه بتوانيم نياز خود به اين مواد را تأمين كنيم.«
به گفته اسماعيل زاده مصرف لبنيات در كشور ما متأسفانه به اندازه يك واحد 
در روز است، اين در حالي است كه نياز ما در كشور مصرف روزانه دو تا سه 
واحد لبنيات است. اين نياز در كودكان و افراد سالمندي كه مبتلا به پوكي 

استخوان هستند و زنان باردار و شيرده اهميت دو چندان دارد. 
وي با اشاره به برنامه وزارت بهداش��ت براي مي گويد: »در وزارت بهداشت 
براي ارتقاي مصرف لبنيات، برنامه افزايش مصرف لبنيات را تدوين كرديم 
كه با همكاري شوراي عالي س��لامت و امنيت غذايي پيش مي رود. هدف 
نهايي اين برنامه اين است كه بتوانيم از سال1402 تا سال 1405 مصرف 
لبنيات را در كشور حداقل 25 درصد ارتقا دهيم. براي دستيابي به اين هدف 
دو اس��تراتژي انتخاب كرديم كه يكي آموزش و يكي افزايش دسترس��ي 
است.« اسماعيل زاده مي افزايد: »در بخش آموزش، هم در مدارس و هم در 
مراكز جمعي و رسانه ها از طريق شهرداري ها  اقدام مي كنيم و با همكاري 
شوراي عالي سلامت و امنيت غذايي دست به دست هم داده ايم تا بتوانيم 
اهميت مصرف لبنيات را براي تمام گروه هاي سني روشن كنيم تا مردم از 
هزينه هايي كه براي غذا مي كنند، بخشي را به مصرف لبنيات اختصاص 
دهند. از سوي ديگر تأكيد ما  روي برقرار ش��دن برنامه شير مدرسه است 
كه خوش��بختانه با خبرهايي كه مي رسد اين برنامه هم امس��ال آرام آرام 

آغاز مي شود. 

استاد روانشناس�ي بود. حياي زنانه اي داش�ت؛ دلنشين. . . از 
خاطرات جواني مي گفت. 

-  مادرم مدير مدرس�ه بود و آرزو داشت استاد دانشگاه شوم. 
اولين بار س�ر كلاس به س�ه پس�ر دانش�جو برخوردم كه يقه 
پيراهن را باز گذاشته و پاشنه كفش ها را خوابانده بودند. يكي 
لات منش�انه گفت: خانوم معلم! اگه قدتون نمي رسه، تخته رو 

پاك كنم! 
دندان روي جگر نهادم و كلاس را ادامه دادم... 

-  مدتي بعد يكي ش�ان حرف�ي زد كه از خجالت آب ش�دم! تا 
كيوسك تلفن اشك ريختم و  جريان را به مادرم گفتم. 

مادر گفته بود برگردد سر كلاس؛ نقطه قوتشان را به دست آورد 
و برجسته كند... چنين كرد و آنان نرم نرمك رام او شدند. 

چند سالي گذشت. روزي س�ه نفر در زدند و وارد شدند. يكي 
گفت خانوم معلم... همه چيز يادش آمد! 

آمده بودند پايان نامه را با او بردارند. خانم معلم كار خودش را 
كرده بود!
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زهرا چیذري 

محسن بدره

محمدمهدی صافی |  جوان

آمار نش�ان مي دهد ۱2 درصد از انتشار 
ذرات معل�ق در ش�هر تهران ناش�ي از 
نيروگاه ه�ا هس�تند. بنابراي�ن اگر به 
س�مت اس�تفاده از منابع تجديدپذير 
بروي�م و از آنه�ا اس�تفاده كني�م، اين 
۱2 درص�د كاه�ش مي ياب�د و كاه�ش 
آلودگي هوا اتف�اق مي افتد، اما در كنار 
آن، با توجه به سياس�ت هاي كشور كه 
مي خواهند به سمت برقي سازي ناوگان 
برون�د و برق اي�ن ش�بكه از منبعي كه 
سوختش فس�يلي اس�ت تأمين شود، 
كاه�ش آلودگي ه�وا اتف�اق نمي افتد


